

80 (IV). Petition from the Bakweri Land Committee concerning the Cameroons under British administration

*The Trusteeship Council,
Having considered the petition from the Bakweri Land Committee (T/Pet.4/3),*

Charges the United Nations Visiting Mission to Trust Territories in West Africa with a full investigation of the problems raised in the petition, upon which the Visiting Mission would present its recommendations to the Council not later than the sixth session.

*Forty-fourth meeting,
23 March 1949.*

81 (IV). Committee on Administrative Unions

The Trusteeship Council, in order to give early effect to General Assembly resolution 224 (III) of 18 November 1948,

Resolves:

1. That a committee composed of the representatives of six members of the Council to be appointed by the President shall be established immediately to undertake forthwith preparatory work with the purpose of facilitating the investigation by the Council of questions arising in connexion with customs, fiscal, or administrative unions or federations and common services involving Trust Territories;

2. That the committee shall:

(a) Draw up an outline of the various aspects of the problem, including those aspects raised during the discussions of the Trusteeship Council and the Fourth Committee and plenary meetings of the General Assembly, with particular reference to those facts which will enable the Council to determine the compatibility of existing or proposed unions with the terms of the Charter and the Trusteeship Agreements and their effects on the political, economic, social and educational advancement of the inhabitants, on the status or political integrity of the Trust Territories, and on their separate development as distinct entities;

(b) Collect all available information in regard to the problem, and to this end approach the Administering Authorities concerned for all data which the committee may deem necessary, and obtain all other information from such other sources as it may deem appropriate;

(c) Transmit to the Council by 1 March 1949 the documentation available at that date, and report to the Council not later than three weeks before the opening of the fifth session.

*Fourth meeting,
27 January 1949.*

82 (IV). Question of the Trust Territories within the French Union

The Trusteeship Council,

Considering that the relations between France and the Territories under French trusteeship, as defined by French laws within the French Union, have attracted the attention of the Council and have appeared to it to justify a special study,

80 (IV). Pétition du Bakweri Land Committee (Comité des terres bakweris) concernant le Cameroun sous administration britannique

Le Conseil de tutelle,

Ayant étudié la pétition du Bakweri Land Committee [Comité des terres bakweris] (T/Pet.4/3),

Charge la Mission de visite de l'Organisation des Nations Unies dans les Territoires sous tutelle de l'Afrique occidentale de procéder à une enquête complète sur les problèmes soulevés dans la pétition; la Mission de visite devra ensuite présenter ses recommandations au Conseil à la sixième session au plus tard.

*Quarante-quatrième séance,
23 mars 1949.*

81 (IV). Comité chargé des unions administratives

Le Conseil de tutelle, en vue de donner effet prochainement à la résolution 224 (III) de l'Assemblée générale, en date du 18 novembre 1948,

Décide

1. De créer immédiatement un comité composé de six membres du Conseil désignés par le Président et chargé d'entreprendre sans délai les travaux préliminaires permettant de faciliter l'enquête du Conseil sur les questions relatives aux unions ou fédérations douanières, fiscales ou administratives et aux services communs concernant les Territoires sous tutelle;

2. De donner à ce comité pour mandat

a) De préparer un aperçu des aspects divers du problème, notamment des points qui ont été soulevés au cours des débats du Conseil de tutelle, de la Quatrième Commission et de l'Assemblée générale siégeant en séance plénière, en portant particulièrement son attention sur les éléments de fait qui permettraient au Conseil d'apprécier si les unions déjà constituées ou envisagées sont compatibles avec les dispositions de la Charte et les termes des Accords de tutelle et quelles en sont les répercussions sur le progrès des habitants, dans le domaine politique, économique, social et culturel, le statut ou l'intégrité politique des Territoires sous tutelle, ainsi que les progrès distincts de ces Territoires en tant que tels;

b) De rassembler tous les renseignements qui existent en la matière et, à cette fin, de se mettre en rapport avec les Autorités intéressées chargées de l'administration pour obtenir toutes les données que le Comité pourrait juger nécessaire et se procurer toutes autres informations de telles autres sources qui lui paraîtraient indiquées;

c) De transmettre au Conseil, avant le 1er mars 1949, la documentation dont il disposera à cette date et de lui adresser un rapport à ce sujet trois semaines au moins avant l'ouverture de la cinquième session.

*Quatrième séance,
27 janvier 1949.*

82 (IV). Question des Territoires sous tutelle dans l'Union française

Le Conseil de tutelle,

Attendu que les relations entre la France et les Territoires sous tutelle française, telles qu'elles sont définies par les lois françaises dans le cadre de l'Union française, ont retenu l'attention du Conseil et lui ont paru justifier une étude particulière,

Considering that the Committee on Administrative Unions might, as an additional task, make this special study and report to the Council thereon,

Resolves as follows:

The Committee on Administrative Unions shall, exceptionally and in addition to its regular duties, make a study of the relations between France and the Territories under French trusteeship, as defined by French laws within the French Union, and shall report to the Council on this study not later than three weeks before the opening of the fifth session.

*Thirty-sixth meeting,
10 March 1949.*

83 (IV). Educational advancement in Trust Territories

The Trusteeship Council,

Having considered General Assembly resolution 225 (III) of 18 November 1948 on educational advancement in Trust Territories, and

Acting in accordance with the recommendations contained therein,

Requests the Administering Authorities to intensify, within their possibilities, their efforts to increase educational facilities, even if this should involve an increase in the budgetary provisions for this purpose;

Proposes to the Administering Authorities, in order to ensure that this increase of educational facilities should be carried out in a democratic manner, that primary education should be free and access to higher education should not be dependent on means;

Suggests to the Administering Authorities that existing facilities for the training of indigenous teachers should be improved and expanded;

Requests the Administering Authorities, in accordance with the objectives of Article 76 b of the Charter and so that the United Nations may be in a position to form an opinion of the progress achieved in the field of education, to furnish the Trusteeship Council each year with the most complete and detailed information available on this subject.

*Thirteenth meeting,
9 February 1949.*

84 (IV). Committee on Higher Education in Trust Territories

The Trusteeship Council,

Having considered sub-paragraph (d) of the sixth paragraph of resolution 225 (III) of the General Assembly, which refers to meeting the higher educational needs of the inhabitants of Trust Territories in Africa,

Decides to set up a committee of the Council consisting of four members of the Council to be appointed by the President, with the following terms of reference:

Having regard to the existing facilities for higher education in Africa already provided by certain Administering Authorities and bearing in mind the plans already made and to be made for

Attendu que le Comité chargé de l'examen des unions administratives pourrait, par surcroît, procéder à cette étude particulière et en faire rapport au Conseil;

Décide:

Le Comité chargé de l'examen des unions administratives procédera, à titre particulier et en plus des fonctions qui lui ont été assignées, à l'étude des relations entre la France et les Territoires sous tutelle française, telles qu'elles sont définies par les lois françaises dans le cadre de l'Union française, et fera de cette étude rapport au Conseil trois semaines au moins avant l'ouverture de la cinquième session.

*Trente-sixième séance,
10 mars 1949.*

83 (IV). Développement de l'instruction dans les Territoires sous tutelle

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la résolution 225 (III) de l'Assemblée générale en date du 18 novembre 1948, relative au développement de l'instruction dans les Territoires sous tutelle, et

Agissant en conformité avec les recommandations qui y figurent,

Invite les Autorités chargées de l'administration à intensifier, dans la mesure du possible, leur action en faveur de la diffusion de l'enseignement, même s'ils devaient, à cette fin, majorer dans le budget les crédits affectés à l'enseignement dans ces Territoires;

Propose aux Autorités chargées de l'administration, en vue d'obtenir cette diffusion de l'enseignement sur une base démocratique, la gratuité de l'enseignement primaire et l'accès aux degrés supérieurs sans considération de ressources;

Suggère aux Autorités chargées de l'administration d'améliorer les conditions de fonctionnement des établissements destinés à la préparation des professeurs indigènes, et de les augmenter;

Invite les Autorités chargées de l'administration, conformément aux buts de l'Article 76 b de la Charte et pour permettre à l'Organisation des Nations Unies de juger des progrès réalisés dans le domaine de l'enseignement, à envoyer tous les ans au Conseil, sur ce sujet, les renseignements les plus complets et les plus détaillés possible.

*Treizième séance,
9 février 1949.*

84 (IV). Comité de l'enseignement supérieur dans les Territoires sous tutelle

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné l'alinéa d) du sixième paragraphe de la résolution 225 (III) de l'Assemblée générale, qui concerne la satisfaction des besoins des habitants des Territoires sous tutelle d'Afrique en matière d'enseignement supérieur,

Décide de constituer un comité du Conseil composé de quatre membres du Conseil désignés par le Président et dont le mandat sera le suivant:

Etant donné les facilités déjà fournies par certaines Autorités chargées de l'administration en ce qui concerne l'enseignement supérieur en Afrique, et compte tenu des plans déjà établis et à